

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION  
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Brussels, February 1981

THE AGRICULTURAL SITUATION IN THE COMMUNITY - 1980 REPORT

The Commission of the European Communities has just published the 1980 Report on the Agricultural Situation in the Community which appears in conjunction with the "Fourteenth General Report on the Activities of the European Communities".

This annual Report on the Agricultural Situation in the Community - the sixth in published form - has been remodelled in the light of the results of a survey of its readership. The document retains its character of a reference document, as it includes an overview of the development of the Common Agricultural Policy and a summary of the statistics which are an indispensable background to an understanding of European agriculture.

In response to readers' requests a chapter has been devoted to the development of agricultural incomes. In particular it is shown how the rapid increases in production costs have squeezed agricultural incomes in recent years and that the Commission estimates that in spite of good harvests and relatively favourable price movements agricultural incomes fell in real terms in 1980. In view of the preponderant position of the CAP in Community finance and the current interest in budgetary questions, the report includes a review of agricultural finance which puts such problems in perspective.

In addition to a reinforcement of the analytic content of the report, three articles have been added.

A first article entitled "Policy for animal feedingstuffs: the case of the cereal 'substitutes'", treats the issue of the Community's policy on animal feedingstuffs, such as tapioca. The article sets out in easily digestible form the competing arguments for a balanced approach to the problems facing the Community and underlines the importance of an orderly development or growth of imports if the cereals market is not to be disturbed with the substantial budgetary cost which this would imply.

The second article deals with "The enlargement of the Community to 12". The negotiations to further enlarge the Community, constitute an act of faith in the construction of Europe. Nevertheless such a Community will be faced with quite a number of problems in the economic field and particularly in the agricultural sector where adjustment of the common policy to new realities may be required. After objectively contrasting the present and future Community, the major consequences for the CAP are identified as:

- an intensification of structural problems;
- the heightened importance of market management and competition in Mediterranean products;
- an increasingly delicate problem for our relations with non-member suppliers enjoying preferential terms of trade.

The third and final article concerns "The Community's agricultural and food exports". The Community, which is the world's principal trader of agricultural products, has steadily increased its agricultural exports, both of products covered by market organizations and of other products, thus helping to maintain the Community's balance

of trade. By selling to a wide range of customers and through the value added injected into its exports, the Community has maintained its trading impetus; however, the process has meant that budgetary expenditure on refunds has risen considerably. Almost half of this expenditure goes on milk products, but as they account for only 15 % of exports, the fact that the milk market needs to be reorganized should not be allowed to affect the momentum of the Community's agricultural exports; these exports make a positive contribution towards keeping the economy of Europe as a whole on an even keel.

---

---

"The Agricultural Situation in the Community - 1980 Report"  
(Report published in conjunction with the "Fourteenth General Report on the Activities of the European Communities")  
Brussels - Luxembourg, December 1980  
ISBN 92-825-2109:2114; Catalogue CB-31-80-021.

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION  
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, février 1981

LA SITUATION DE L'AGRICULTURE DANS LA COMMUNAUTE - RAPPORT 1980

La Commission des Communautés Européennes vient de publier le rapport 1980 sur la situation agricole dans la Communauté, en relation avec le "Quatorzième rapport général sur l'activité des Communautés Européennes".

La structure du rapport - le sixième qui ait été publié - a été modifiée compte tenu des résultats d'une enquête effectuée auprès de ses lecteurs. Il reste un document de référence dans la mesure où il donne un aperçu du développement de la politique agricole commune et un résumé des statistiques indispensables à une bonne compréhension de l'agriculture européenne.

Afin de répondre aux demandes des lecteurs, un de ses chapitres a été consacré au développement des revenus agricoles. Il montre notamment que les augmentations rapides des coûts de production ont entraîné une contraction des revenus agricoles au cours des dernières années et que la Commission considère que, malgré de bonnes récoltes et une évolution des prix relativement favorable, les revenus agricoles ont diminué en termes réels en 1980. Eu égard à la place prépondérante de la PAC dans les finances communautaires et de l'intérêt actuel pour les questions budgétaires, le rapport comporte un examen des finances de l'agriculture qui situe les problèmes.

Le contenu analytique du rapport a été renforcé et trois articles ont été ajoutés. Le premier article intitulé "La politique en matière d'aliments pour animaux : les produits de remplacement des céréales" traite de la question de la politique communautaire en matière d'aliments pour animaux tels que le manioc. L'article présente clairement les arguments en présence pour une approche équilibrée des problèmes auxquels la Communauté est confrontée et souligne l'importance d'un développement ou d'une croissance équilibrés des importations si l'on veut éviter des perturbations sur le marché des céréales et les dépenses budgétaires importantes qu'elles impliqueraient.

Le deuxième article a pour titre "L'élargissement de la Communauté à Douze". Les négociations pour le nouvel élargissement de la Communauté constituent un acte de foi dans la construction de l'Europe. La Communauté devra néanmoins faire face à un certain nombre de problèmes dans le domaine économique et notamment dans le secteur agricole où une adaptation de la politique commune aux nouvelles réalités pourrait être nécessaire. Après une comparaison objective de la Communauté actuelle et de la Communauté future, l'article indique les principales conséquences qui en résulteront pour la PAC :

- aggravation des problèmes structurels;
- importance accrue de la gestion des marchés et de la concurrence entre les produits méditerranéens;
- relations plus délicates de la Communauté avec ses fournisseurs non-membres bénéficiant de conditions commerciales préférentielles.

Le troisième et dernier article est intitulé : "Les exportations agricoles alimentaires de la Communauté".

Première puissance commerciale agricole mondiale, la Communauté n'a cessé d'augmenter ses exportations agricoles, à la fois de produits réglementés et de

produits non réglementés, contribuant ainsi à soutenir la balance commerciale de la Communauté. Par la diversification de ses clients, par une incorporation de valeur ajoutée dans ses exportations, elle a consolidé son dynamisme qui, néanmoins, s'est également accompagné d'une hausse importante des dépenses budgétaires de restitutions. Ces dépenses sont consacrées pour près de la moitié aux produits laitiers qui ne représentent que 15 % des exportations. Le nécessaire assainissement du marché laitier ne devrait donc pas mettre en danger le dynamisme des exportations agricoles de la Communauté qui constituent un apport positif à l'équilibre de l'économie globale de l'Europe.

---

---

"La situation de l'Agriculture dans la Communauté - Rapport 1980 "  
(Publié en relation avec le "14e Rapport général sur l'activité des Communautés européennes".)  
Bruxelles - Luxembourg Décembre 1980  
ISBN 92-825-2109 : 2114; Catalogue CB-31-80-021